

[Texte]

most people want to work. I think they want to be involved in productive capacity but at the same time I think you have to recognize that you have to build in incentives and not disincentives in any program and we do not have that entirely solved.

Mr. Foster: How much additional revenue will be required by the year 1975?

Mr. Munro: I could not tell you precisely by 1975. I can tell you that we project in terms of the present about, as I say, the \$2 million to \$2.6 million. I am looking at some figures now which indicate by 1975, using our starting point, say, a starting point of \$2.1 billion—let us say, using a starting point in 1971 of \$2,163 million to be precise. This is on a calendar-year basis for 1971. We project it would go up to \$2,433 million by 1975 and that is calendar year.

Mr. Foster: Do you project that this will require any new special taxation?

Mr. Munro: We certainly will because we are spending on the income security system something like \$4.5 billion.

Mr. Foster: Did you say it will require new taxation?

Mr. Munro: Oh, of course. It will require very drastic tax increases.

Mr. Foster: If it is \$2.1 billion now, and it will increase by \$2.4 billion, is that what you are saying?

Mr. Munro: It will require additional moneys of \$2.1 billion now and it will go up to—I am sorry I think we had better start again. I thought you were talking about our present figure of \$2 billion, what it would cost in additional revenue to go to a guaranteed annual income. We are talking about \$2 billion to \$2.6 billion now; that is our rough budget.

• 2115

Mr. Foster: No, no, I am talking about the program as you are proposing it. I see the figure here of an increase of something like \$300 million.

Mr. Munro: On the present outlays that we are now spending for the fiscal year it would go, from \$2,183 million in 1971-72 to \$2,450 by 1975-76 and that is on page 42 of the White Paper.

Mr. Foster: Yes, that is just for the GIS increases?

Mr. Munro: Yes.

Mr. Foster: Will it require any special taxation to raise those additional funds or will they come from an increased gross national product?

Mr. Munro: I do not know. It may require additional taxation. I would have to think about that. It seems that it would be extra roughly almost \$300 million by 1975-76.

[Interprétation]

revenu extérieur, parce que je pense que cela pourrait détruire toutes sortes d'initiatives. Je pense que la plupart des gens veulent travailler. Je pense qu'ils veulent s'engager dans des activités positives. Mais, en même temps, il faut reconnaître qu'il faut des stimulants et non des éteignoirs. Nous avons besoin de stimulants dans tout programme et ce problème n'est pas entièrement résolu.

M. Foster: Combien de revenu supplémentaire sera-t-il requis d'ici l'année 1975?

M. Munro: Eh bien, je ne pourrais pas vous dire précisément ce qu'il en sera d'ici 1975. Je peux vous dire, cependant, que nous anticipons, d'après les projections actuelles, de 2 à 2.6 millions. Je regarde en ce moment les chiffres qui indiquent pour 1975, en utilisant comme point de départ \$2.1 milliards, ou plus exactement comme point de départ \$2,163 millions en 1971. Ceci est à la base d'une année suivant le calendrier pour 1971. Nous prévoyons que ça pourrait monter à \$2,433 millions pour 1975, toujours en suivant les années selon le calendrier.

M. Foster: Projetez-vous que cela va nécessiter des impôts nouveaux?

M. Munro: Oh, certainement oui, parce que nous dépensons, pour ce qui est du revenu de la sécurité environ \$4.5 milliards.

M. Foster: Avez-vous dit que cela nécessiterait des impôts nouveaux?

M. Munro: Oh oui! Cela exigera des augmentations d'impôts très considérables.

M. Foster: Si nous sommes à 2.1 milliards maintenant et que nous augmentons à 2.4 milliards—est-ce cela ce que vous dites?

M. Munro: Cela exigera des sommes additionnelles de 2.1 milliards maintenant et ça augmentera—Je regrette, je crois que nous devrions recommencer. Je pensais que vous parliez de nos chiffres actuels de \$2 milliards ce qui en coûterait en revenus supplémentaires pour s'orienter vers un revenu annuel garanti. Présentement, nous parlons de 2 milliards à 2.6 milliards. Cela est notre budget approximatif.

M. Foster: Non, non, je parle du programme tel que vous le proposez. Je vois que les chiffres, ici, vous offre une augmentation de quelque chose comme 300 millions de dollars.

M. Munro: Eh bien, actuellement, nous dépensons pour l'année fiscale, une certaine somme qui passera de \$2,183 millions pour 1971-1972 à \$2,450 pour 1975-1976 et cela figure à la page 42, du Livre blanc.

M. Foster: Oui, cela ne représente que les augmentations pour le supplément de revenu garanti?

M. Munro: C'est cela.

M. Foster: Est-ce que ces fonds supplémentaires exigent une imposition spéciale ou proviendront-ils d'un accroissement du produit national brut?

M. Munro: Je ne sais pas. Peut-être que cela exigera des impôts nouveaux, je dois y réfléchir. Cela donnera un supplément d'environ 300 millions de dollars d'ici